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Dagsorden - Uddannelsesudvalget for 

Sygeplejerskeuddannelsen 
Sted: 
VIA Campus Silkeborg  
Nattergalevej 1 
8600 Silkeborg 
 

 Mødedato: 
9 marts. 2020 
Kl. 12.00-15.00 
Lokale A219 

Deltagere 
Marianne Wolf (Region Midtjylland), Annette Rosenkilde Jensen (Ud-
dannelsesleder), Jonna Frølich (Uddannelsesdekan), Hanne Skovbo 
(KKR), Gitte Nørgaard (KKR), Bente Alkærsig Rasmussen (Dansk Sy-
geplejeråd), Hanne Sveistrup Demant (Region Midtjylland), Nanna 
Skulvad (Rektor), Judit Kyed Sølbeck (Dansk Sygplejeråd), Thomas 
Sten Johansen (studerende), Helene Haumann Dueholm (stude-
rende)  

Gæster 
- Troels Frost Christensen (TRFC) – under punkt 8 

Afbud 
Britta Stenholdt (Medarbejder), Susanne Krogh Voldum-Clausen 
(Medarbejder), Ayni Hassan Mohamud (studerende), Dorthe Høgh 
Andersen (studerende), Annelise Norlyk (Aarhus Universitet), 
 
Mødet indledes med frokost kl. 11.30 

Dagsorden 
1. Godkendelse af dagsorden 
2. Særtilskud til projekt overgange (12.05-12.20) 
3. Orientering omkring arbejdet med de 1000 flere 

sygeplejersker (12.20-12.40) 
4. Evaluering af konceptet ”Kvalitet i Praktik” (12.40-13.00) 
5. Retænke klinisk uddannelse (13.00-13.15) 
6. Fælles national fraværspolitik på sygeplejerskeuddannelsen 

(13.15-13.30) 
7. Nyhedsbrev for VIA (13.30-13.45) 
8. Præsentation af resultater fra Dimittend- og 

aftagerundersøgelser (13.45-14.30) 
9. Nyt fra de studerende  (14.30-14.40) 
10. Planlægning af næste møde (14.40-14.50) 
11. Eventuelt (14.50-15.00) 

 

Punkt  1. Godkendelse af dagsorden  

Sagsansvarlig: 
Gitte Nørgaard  

 Journalnr.: U0001-7-4-13-19 
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Sagsfremstilling 
Godkendelse af dagsordenen og afklaring af punkter til eventuelt.    

Indstilling 
Det indstilles, at udvalget godkender dagsordenen.  
 
Punktet ud fra vores årshjul 2020 med oplæg fra EVU er udsat sammen med opfølgning på organisations-
ændringerne i VIA.   

Referat 
Godkendt 
 

Punkt  2. Særtilskud til projekt overgange (12.05-12.20) 

Sagsansvarlig: 
Jonna Frølich 

 Journalnr.: U0001-7-4-13-19 

Bilag 
Nej 

Sagsfremstilling 
Uddybning af Uddannelses- og forskningsministeren særtilskud på 10,3 millioner kroner til aktiviteter hos 
sygeplejerskeuddannelsen i VIA, der kan skabe en bedre overgang fra studie til praktik for sygeplejerske-
studerende. 
 
Udvalget har her mulighed for at stille uddybende spørgsmål samt komme med input til punktet, da det 
endnu ikke er fast besluttet, hvordan de 10,3 millioner kroner skal anvendes helt konkret.  
 
Referat 
Jonna gennemgår status for processen for projekt overgange. Der planlægges en ”bottom up” proces med 
input fra studerende, undervisere og klinikken.   
Det skal gennemarbejdes via en grundig proces, hvorfor der ikke ligger en færdig procesplan før engang 
efter sommerferien 2020. 
Det taler godt ind i emnet omkring de ”1000 flere sygeplejerske” og ind i Human First.  
 
Udvalget stiller i denne sammenhæng spørgsmål til:  

 Mere undervisning i medicinhåndtering. 
 De studerende ikke nurses gennem uddannelsen men at der forlanges mere selvstændigt af dem.  
 På sygehusene mange komplekse indlagte borgere med komplekse sygdomme (multi syge), hvor 

de studerende har mangelfuld undervisning i disse kompleksiteter. 
 De studerende kan gå gennem hele uddannelsen uden at komme på en sengeafdeling (ikke prak-

sis chok men ansvars chok når de studerende kommer på arbejdsmarkedet). 
 De studerende efterspørger mere konkret kontakt med deres vejleder i praktikken (bedre norme-

ring for vejlederne i klinikken). 
 
Mange borgere (patienters autonomi) siger i sygehusvæsnet fra til at have en studerende med. Måske skal 
det ikke hedde ”jeg har en studerende med”, men hellere formuleres som ”jeg har en kommende kollega 
med i dag”. 
 

Punkt  3. Orientering omkring arbejdet med de 1000 flere sygeplejer-
sker (12.20-12.40)  

Sagsansvarlig: 
Bente Alkærsig Rasmussen, Marianne Wolff, 
Jonna Frølich 

 Journalnr.: U0001-7-4-13-19 
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Bilag 
Nej 

Sagsfremstilling 
Regeringen og Danske Regioner indgik for nylig en aftale, der skal sikre 1000 ekstra sygeplejersker på de 
danske sygehuse. For Region Midtjylland betyder aftalen, at antallet af sygeplejerskestillinger på regio-
nens hospitaler skal øges med 108 stillinger i 2020 og 107 stillinger i 2021, så det samlede tal bliver 215. 
 
Fakta - sådan fordeles stillingerne: 
Regionshospitalet Horsens: 20,17 
Regionshospitalet Randers: 20,72 
Hospitalsenheden Vest: 46,01 
Hospitalsenheden Vest:  minus 87* 
Hospitalsenhed Midt: 48,61 
Aarhus Universitetshospital: 126,39 
Psykiatrien: 40,00 
I alt: 215  
 
*De 87 sygeplejerskestillinger, som Hospitalsenheden Vest planlægger at nedlægge i forbindelse med ind-
flytningen i Gødstrup, skal trækkes fra.  
  
Derudover betyder det at fra 1 marts 2020 bliver alle stillinger slået op på fuldtid.  
Med aftalen følger der også penge til at ansætte flere sygeplejersker på regionens hospitaler. Region 
Midtjylland får knap 129 mio. kroner. 
 
Bente Alkærsig Rasmussen fra DSR og Marianne Wolf fra Region Midtjylland orienterer på mødet om sta-
tus for bl.a. den politiske behandling af sagen i Region Midtjylland. 
  
De regionale repræsentanter bidrage også til punktet. 
  
På mødet drøftes, hvad denne aftale betyder i forhold til sygeplejerskeuddannelsen i VIA, både grundud-
dannelsen og efter- og videreuddannelse. 
Det drøftes bl.a., hvordan optaget kan styrkes på de særligt tilrettelagte forløb for social- og sundhedsassi-
stenter. 
VIA orienterer om status for arbejdet med dette. 

Referat 
Et uddannelsesperspektiv. 
 
Der kommer en øget mænge af sygeplejersker på sygehusene, men hvem er de 1000 flere sygeplejersker: 

 Bedre overgang fra studie til introduktion på arbejdsmarkedet. 
 Fastholdelse af de studerende. 
 Hvorfor vælger mange sygeplejerske at gå på deltid i dag, og hvordan styrker vi at flere vil på fuld 

tid? 
 Seniorerne lidt længere på arbejdsmarkedet (seniorpolitik). 
 Introduktions stillinger - nyuddannede sygeplejersker bliver ansat på fuld tid (du lærer dit fag hur-

tigere på fuld til frem for deltid). 
 Øget dimensionering af optaget af sygeplejerskestuderende. 
 Bedre normeringer (sygefraværet falder ved bedre normeringer/arbejdsglæde, monitorering af for-

skellene ved bedre normering). 
 Uddannelsessted/geografi hænger sammen med efterfølgende ansættelsessted/geografi. 

Flere georgiske uddannelsessteder/campus gør det nemmere for de studerende at søge ind. 
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Punkt  4. Evaluering af konceptet ”Kvalitet i Praktik” (12.40-13.00) 

Sagsansvarlig: 
Jonna Frølich, Marianne Wolff, Gitte Nørgaard 

 Journalnr.: U0001-7-4-13-19 

Bilag 
Nej 

Sagsfremstilling 
Orientering omkring den igangsatte proces med evaluering af ”Kvalitet i Praktik”. 
 
Jonna indleder orienteringen og lægger op til drøftelserne, hvor Marianne Wolf og Gitte Nørgaard som sid-
der i arbejdsgruppen bidrager/supplerer ind i drøftelsen.  
 
Udvalget drøfter og kommer med input til processen. 

Referat 
Det er besluttet at ændre planen om en større evaluering af konceptet ”Kvalitet i praktik”. Der vil i stedet 
blive afholdt en workshop med et fremadrettet fokus. Planen er en heldags workshop (før sommerferien).  
Bred opbakning fra både region, VIA og kommune til at lave det nuværende koncept om. 
 
Fokus: Hvad er det der skaber en god kvalitet i praktik? 
 
Workshop deltagere: studerende, klinikske vejledere, ledere… (måske på tværs af sundhedsuddannelserne, 
med rammer for forskellighederne imellem uddannelserne? Der er meget stor forskel på antallet af praktik 
uger, vejledning…).  
Dato: i meget god tid, så det giver mulighed for deltagelse. 
  

Punkt  5. Retænke klinisk uddannelse (13.00-13.15) 

Sagsansvarlig: 
Annette Rosenkilde Jensen 

 Journalnr.: U0001-7-4-13-19 

Bilag 
- Notat – Resumé, Status vedrørende VIA Sygeplejerskeuddannelsens strategiske indsats: Retænke 

Klinisk uddannelse (sende notatet til Annette) 

Sagsfremstilling 
Opfølgning og afrunding på den strategiske indsats vedr. at re-tænke klinisk uddannelse. 

Referat 
Der arbejdes med at retænke klinisk uddannelse i mange sammenhænge. Eksempelvis projekt overgange, 
Human First, Region Midtjylland, Rådet for Klinisk uddannelse… Men hvordan samler vi dette så det giver 
mening?  
Bred opbakning til at sætte dette arbejde på pause, lade det arbejde videre i andre fora, og herigennem 
lade andre processer viser vej omkring, hvordan der kan og skal arbejdes videre inden for dette område.  
 

Punkt  6. Fælles national fraværspolitik på sygeplejerskeuddannelsen 
(13.15-13.30) 

Sagsansvarlig: 
Ayni Hassan Mohamud, de studerende 

 Journalnr.: U0001-7-4-13-19 
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Bilag 
- Fælles-national-fraværspolitik-første-udkast 

 
Sagsfremstilling 
Ayni deltager desværre ikke grundet praktik opstart, så der ligger nogle udfordringer med forståelsen af 
meningen i det vedhæftede dokument.  
Drøftelse af og kommentar til det udarbejdet udkastet fra SLS til en Fælles national fraværspolitik på sy-
geplejerskeuddannelsen.  

Referat 
Respons på det vedhæftede udkast til den Fælles nationale fraværspolitik: 
 
Uddannelsesledergruppen drøfter dette punkt løbende, og et en god uddannelse fordrer at den stude-
rende er til stede og samarbejder med andre både i teori og i praktik. Dog ser uddannelseslederne på de 
studerendes fremmøde med bekymring og som en stor udfordring lige nu. 
Som sygeplejerske bekymrer dette fraværdspolitik udkast, da de studerende både skal uddannes til pro-
fessionen men også til at videregå i akademiske forløb – ud fra dette dokument, hvor er vores profession 
så på vej hen…? 
 
Alt undervisning anses som en nødvendig forudsætning i uddannelsen til sygeplejerske. Dog ligger der en 
underforstået holdning blandt de studerende omkring hvilket undervisninger der er vigtigst. 
 
Der ligger store forskellig på tolkning af hvornår en studerende skal på ekstra vagt for at opfylde de 30 ti-
mer om ugen under praktik. Det beror på en individuel vurderingssag fra den kliniske vejler hver gang der 
er fravær i klinik, og er afhængig af, om de uddannelsesmæssige mål der skal nås under klinik perioden kan 
opnås. Endvidere afhænger det også af den studerende selv og ikke kun de konkrete faglige mål.  
 
I VIA ligger er det forventet at studerende møder op til både undervisning og klinik. Dog bliver der lige nu 
på flere campus indført mødepligt i den teoretiske undervisning, hvilket udspringer af at mange stude-
rende ikke møder op til undervisningen – Hænger fremmøde sammen med frafald? Campus Randers har 
på forsøgs basis registreret de studerendes fremmøde i det sidste år, dette er dog stadigt et for tyndt 
grundlang af sammenligne på endnu. Men det sociale sammenhold i klasserne fordrer at de studeredne 
møder op til undervisningen, ellers kommer de studerende socialt uden for, hvilket måske påvirke den stu-
derendes risiko for frafald. 
 
KONKLUSION: 

 Uddannelsesudvalget kan ikke understøtte at dette udkast  
 Der kommer i fremtiden noget understøttende fra VIA mht. den teoretiske undervisning (registre-

ring af de studerendes fremmøde). 
 Det handler mere om studieaktivitet og ikke kun fravær. 

 

Punkt  7. Nyhedsbrev for VIA (13.30-13.45) 

Sagsansvarlig: 
Annette Rosenkilde Jensen, Jonna Frølich 

 Journalnr.: U0001-7-4-13-19 

Bilag 
- Nyhedsbrev februar 2020 

Sagsfremstilling 
Nyhedsbrevet indeholder punkter der er af orienterende karakter, hvorfor disse ikke kræver en mundtlig 
overlevering. I beretningen kan uddannelsesudvalget orientere sig om hvad der sker i VIA lige nu.  
 
Indstilling 
Det indstilles, at uddannelsesudvalget stiller afklarende spørgsmål til nyhedsbrevet.  
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Referat 
Tjek 
 

Punkt  8. Præsentation af resultater fra Dimittend- og aftagerundersø-
gelser (13.45-14.30)  

Sagsansvarlig: 
Annette Rosenkilde Jensen, TRFC 

 Journalnr.: U0001-7-4-13-19 

Bilag/gæst 
- Svarrapporter fra Dimittend- og aftagerundersøgelserne 
- Troels Frost Christensen (TRFC) 

Sagsfremstilling 
Dimittend- og aftagerundersøgelser er gennemført efterår 2019 på VIA sygeplejerskeuddannelsen.  
Begge undersøgelser blev gennemført via Survey Xact og på tværs af uddannelsesenhederne i VIA.  
 
Drøftelse og redegørelse for undersøgelsernes resultater, hvor der på denne baggrund ønskes en drøftelse 
med Uddannelsesudvalget for Sygeplejerskeuddannelsen om disse svar rapporterne. 
 
Der vil efterfølgende fra udvalget være mulighed for spørgsmål til undersøgelserne. 

Referat 
Troels gennemgår svarrapporterne. 
 
Kommentar: 
1: Svingende introduktion. 
2: ”Praksis chok” – vi skal have den gode fortælling frem og ikke beskrivelsen af, at det er helt forfærdeligt 
at komme ud i praksis. Der er nok mere tale om et ansvars chok frem for et praksis chok. 
3: Monofaglighed vigtigt for at være i det tværfaglige, derfor en styrke det monofaglige for at kunne agere 
i det tværfaglige. 
4: Alle udbud følger op på disse rapporter.    
5: Det er ikke kun de nyuddannede som skal lære, men også de erfarne som skal lytte til det ny uddan-
nede. 
 

Punkt  9. Nyt fra de studerende  (14.30-14.40)  

Sagsansvarlig: 
De studerende 

 Journalnr.: U0001-7-4-13-19 

Bilag 
Nej 

Sagsfremstilling 
De studerende præsenterer nye fra de studerende.  
 
Indstilling 
Det indstilles, at de studerende orienterer om nyt 

Referat 
1: STF holdene på campus starter forskudt, hvilket giver udfordringer ifht. introduktion og vejledning - 
Hvorfor er dette forskudt mellem det almindelige hold og STF forløbene? Den introduktion der ligger i kli-
nik er brugt og gennemført inden STF starter op.  
SVAR: Der skal selvfølgelig være den mængede introduktion de har krav på også selvom STF starter 14 
dage senere. Alle de studerende har krav på deres introduktion i starten af deres praktik. 
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Punkt  10. Planlægning af næste møde (14.40-14.50) 

Sagsansvarlig: 
Alle 

 Journalnr.: U0001-7-4-13-19 

 
Bilag 
Nej 
 
Sagsfremstilling  
Næste møde i Uddannelsesudvalget for Sygeplejerskeuddannelsen er den 13.05.2020.  
 
Indstilling 
Det indstilles, at uddannelsesudvalget kommer med punkter og input til den næste dagsorden.  
 
Styrkelse af psykiatri? Referat fra samarbejdsforum 

Referat 
 Få Efter- og videreuddannelsen ind til næste møde som er blevet udskudt fra mødet i dag - Claus 

Kjærboe Lundholm (CLKL) er inviteret ind til næste møde.  
 Hvis omstruktureringen i VIA har generel betydning og giver anledning skal det på et uddannelses-

udvalgs møde. 
 Evaluering af kvalitet i praktik måske skubbes til 3. møde 
 Prøvehandling med prøven på 6. semester – måske på mødet i september. 
 Human First tidsplan (hvidbog i hørring)? 

 

Punkt  11. Eventuelt (14.50-15.00) 

Sagsansvarlig: 
Gitte Nørgaard, Alle 

 Journalnr.: U0001-7-4-13-19 

Bilag 
- Årshjulet 2020 

 
Sagsfremstilling  
Uddannelsesudvalget har mulighed for at komme med punkter til eventuelt.  
 
Er der spørgsmål til det i december 2019 udsendte årshjulet 2020? 

Referat 
1: Sygeplejens år 12/5-2020 – Judit sidder med i arbejdsgruppen mht. til afholdenes af denne dag. Judit vil 
gerne have mulighed for at kontakte udvalget mht. promovering af denne dag (undgår den 12/5) større 
brug af sociale medier til at informerer hele Danmarks befolkning.  
 
2: Corona – KKR overholder retningslinjer fra sundhedsstyrelsen. Regionen varsler med nogle nye ret-
ningslinjer, som skal sendes i e-boks hvis det skal ramme bredt.  


